

# بيان المجمل من القرآن الكريم من أول سورة مريم وحتى نهاية سورة النور

مها بنت عبد الله السهلي

## المستخلص

الحمد لله والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء والمرسلين، وبعد، اشتملت خطتي على مقدمة، وبابين، وخاتمة، وفهارس.

المقدمة وتحتوي على الآتي: أهمية الموضوع وأسباب اختياره، وأهداف البحث، والدراسات السابقة، ومنهج البحث، وهيكل البحث والذي عُقد في بابين:

الباب الأول: القسم النظري وفيه تعريف المجمل والمبين عند المفسرين والأصوليين في اللغة والاصطلاح، والمقارنة بينها، وأدلة ورود المجمل في القرآن، وأسبابه، وحكمه، وأنواع البيان.

الباب الثاني: القسم التطبيقي على المجمل والمبين من خلال سورة مريم وطه والأنبياء والحج والمؤمنون والنور، وفيه تم حصر الآيات التي فيها موضع الإجمال، وبيان المجمل ما أمكن سواء كان من القرآن أو السنة أو المأثور عن الصحابة والتابعين أو اللغة، وصياغة ذلك في مسائل وترتيبها على النسق العلمي معتمدة على أسباب الإجمال التي ذكرها الشنقيطي في أضواء البيان وهي على النحو التالي: الاشتراك في الاسم والفعل والحرف، والإبهام في اسم الجنس المجموع والمفرد، واسم الجمع وصلة الموصول ومعنى الحرف، والإجمال الواقع بسبب احتمال في مُفسر الضمير، إضافة إلى الأسباب التي ذكرها كلا من الزركشي والسيوطي كالحذف، واحتمال العطف والاستئناف، وغرابة اللفظ، والتقديم والتأخير ... إلى غير ذلك من الأسباب.

ثم أنهيت الدراسة بخاتمة وفيها أبرز النتائج والتوصيات، وفهارس علمية كاشفة عن مضامين الرسالة .

وتهدف الرسالة إلى: بيان النصوص المجملة في سورة مريم وطه والأنبياء والحج والمؤمنون والنور، وإجلاء معانيها ما أمكن.

واتضح بعد الدراسة أن أجمع تعريف للمجمل هو الذي لم تتضح دلالاته، وأن الإجمال واقع في القرآن، وله أسباب كثيرة، وهو سبب في خلاف المفسرين، كما أنه من العلوم المشتركة بين أصول الفقه وعلوم القرآن والتفسير، التي تحتاج إلى اهتمام من الباحثين.

# **Statement of the outlined text in the Holy Qur'an from the first of surat Maryam to The End of surat Al Nour**

**Maha Bint Abdullah Al Sehli**

## **Abstract**

This research contains an introduction, two chapters, a conclusion, and indexes.

The Introduction contains the importance of the subject and the reasons for chosen this subject, research objectives, previous studies, research methodology, and the structure of the research, which was held in two chapters:

The first chapter: The theoretical section in which the definition of the outlined text and the manifest at the interpreters and fundamentalists in the language and terminology, and the comparison between them, evidence of the receipt of the outlined text in the Qur'aan, and its causes, and its Commands, and types of statement.

The second part is the applied section as described in surat Maryam and Taha and Al-Anbyaa, Al-Hajj, Al-Moamnon and Al-Nore, in which the verses in which was summarized and the statement of the outlined text have been limited, whether it is from the Qur'aan or Sunnah or the Sunnah of the Sahaabah or the followers or the language. On the scientific level, by mentioning the verse arranged on the order of the Qur'aan based on the reasons for the outlined text mentioned by Shanketi in Adhwaa Albayan as follows: verbal participation in the name and verb and character, and the abstruseness in the name of the gender name and the plural name and the singular and the plural name and the relative clause and the meaning of the letter, In addition to the reasons mentioned by both of Alzarkashi and Al-Suyuti such as deletion, and the possibility of the conjunctions and appeal and the use of the strange Pronunciation and as the introduction and delay and for other reasons.

Then the study ended with a summary of the results and recommendations, and scientific indexes revealing the contents of the research.

The research aims at a statement of the texts outlined in surat Maryam and Taha and Al-Anbyaa and Al-Hajj, Al-Moamnon and Al-Nore, and the evacuation of its meanings whenever possible.

It is clear from the study that the general definition of the Outlined text is not clear, and that the outlined text is in the Qur'aan, and has many reasons, which is the cause of the disagreement of the interpreters, and it is a common science between the fundamentals of jurisprudence and the sciences of Qur'aan and interpretation, which need to a more study and interest from the researchers.